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Angol természetbarátok látogatása a Mátrában 
 

Májusban és június elején három csapat érkezett Angliából, hogy meglátogasson bennünket. Már meséltem nekik az itt található csodálatos növényekről és 
állatvilágról, és eljöttek, hogy saját szemükkel láthassák a helyi flóra és fauna képviselőit. Minden egyes nap fajokban gazdag élőhelyekre vittem őket, főként 
Mátrafüred közvetlen közelében fekvő területekre, bár néha hosszabb túrákra is sor került, amelyeken Recsket, Szentkutat, Jászkisért és a hortobágyi halastavakat 
látogattuk meg. Az első két látogatót főként a madarak érdekelték, és itt tartózkodásuk egy hete alatt több mint száz madárfajt figyelhettek meg. Úgy találták, 
hogy Magyarországon többször lehet madárdalt hallani és fizikailag is közelebb lehet kerülni a madarakhoz, mint Angliában.  

Következő látogatóink, egy pár, akiket minden az élővilággal kapcsolatos dolog érdekelt, boldogan vettek részt a kirándulásokon, nem zavarta  őket, ha egy 
bizonyos fajt nem láttak, egyformán örültek mindennek. Velük volt hétéves kisfiuk is, aki imádta a túrákat a hegyekben.  

Legutóbbi vendégeink is szívesen vettek minden természettel kapcsolatos programot. Bár a csoportjaink mind láttak egyes fajokat, mint a tövisszúró gébics, a 
fehér gólya és a sárgarigó, a látnivalók változatosak voltak, mivel minden egyes látogatás más-más időszakra esett. 

 Az első csoport látott egyedül kardoslepkét, mivel ennek a fajnak első ivadékai kora májusban jelennek meg. A második csapattal láttunk szalakótát, ami épp 
akkor érkezett meg Afrikából a jászkiséri területre. Az első csoport túl korán jött ahhoz, hogy megfigyelhessék a gyurgyalagokat, ami viszont megadatott a 
második és a harmadik csoportnak. A kiszámíthatatlan időjárás szintén közrejátszott, mivel néhány látogató látott fekete harkályt és mókust, míg mások nem. 
Látogatóink többsége szerint a sárgarigó éneke a legszokatlanabb dolog, amit valaha is hallottak, és a Szent Anna-tó volt a legkülönlegesebb hely látogatásuk 
alatt.  

Úgy gondolom, bevallhatom, hogy mégis én voltam a legszerencsésebb ezen időszakban, mivel én láttam a legtöbb fajt a kirándulások alkalmával. 
Jegyzettömbömmel és ceruzámmal fölszerelkezve további száz fajjal gazdagíthattam a magyarországi flóráról és faunáról szóló adataimat.  

Üdvözlettel:  Colin Penny 2006. június 
 

 
A Szent Anna - tó 

 
A Sár - hegy körül fekvő települések lakóinak kedvelt kiránduló helye a Szent Anna - tó és környéke. A hatvanas években még csónakázni is lehetett a Szent 

Anna - tavon. Ezt egy korabeli fényképpel bizonygatta ismerősöm. Ma a nyílt vízfelület minimális területre húzódott vissza, az eutrofizáció* következtében a 
szervesanyag felhalmozódás olyan mértékű, hogy ennek a vízfelületnek a jövője veszélyben van. Ez a folyamat normális körülmények között természetes, a tó 
elöregedéshez vezet, de ez  jelenleg  túl gyorsan zajlik. Mielőtt megkongatnánk a Szent Anna - tóért az utolsó harangszót, emlékezzünk az életére.  

Hogyan is keletkezett? A tó otthonául szolgáló Sár-hegyről aligha beszélhetnénk, ha a Mátra hegységet legalább egy bekezdés erejéig ne említenénk meg. A 
Mátra domborzatát jelentős mértékben meghatározza, hogy az emelkedő kárpáti hegységkeret és a süllyedő alföldi medence határán lévő törésrendszeren alakult 
ki. Így nyerte asszimmetrikus nagy formáját. Északról délre alacsonyodik, észak felől lévő lejtőin remekül feltárják rétegvulkáni szerkezetét. A főgerinc is ezen 
az oldalon fut, ezzel szemben a déli oldalon sokkal lankásabb a hegyoldal lefutása, és csak a hegylábnál végződik meredek lejtőkkel. Az úgynevezett ellentétes 
szerkezeti mozgásokkal és az ezek során előállott nagy asszimetriával alakult ki a Mátra hegység jelenlegi hármas tagozódása. Az északi részen van a 
leghűvösebb kistáj, a Mátralába, a déli részen a Mátraalja kistáj helyezkedik el, ami lazább üledékkel fedett, alacsonyabb, kevésbé tagolt, melegebb, szárazabb és 
vizekben szegényebb. Az északon kiemelkedő és a délen süllyedő térszint között kiemelkedő központi Mátra a legtagoltabb kistáj. Ennek a központi Mátrának a 
délre félszigetszerűen előrenyúló hegye a Sár-hegy, mely a Mátra központi kráterének peremén robbanásos tűzhányó tevékenységgel keletkezett.  

A Sár - hegyet a Bene-patak bevágódása választotta le a központi hegyről a negyedkorban. A területen azóta sincs másik állandó vízfolyás. Az Szent-Anna 
kápolnától (épült: 1745) észak-nyugatra keskeny, rövid mélyedésben van a Szent Anna - tó, melyet egy mesterséges töltés határol az Abasár felőli oldalon. A tó 
keletkezésével kapcsolatban azt feltételezték, hogy a tómeder erózió útján keletkezett. Azonban a meder viszonylag egyenes vonala- kanyarnak, folyóvizi 
alámosásnak semmi nyoma- inkább arra enged következtetni, hogy egy korábbi lávabarlang felszakadt teknője lehetett a meder, de hasonló mederrajzolattal más 
vulkáni területen nem találkozunk. A tókeletkezés pontosítását fúrásmintákból vett üledékvizsgálattal is próbálták feltárni, ez nem mutatott természetes tavi 
üledéket. Az is egy teória, hogy a tó medencéjét a kápolna domb kialakítása során mélyítették, alakították. Bárhogy is történt a tó kialakulása, aktív vízforrása 
nincs, vizét kizárólag a helyi csapadékból nyeri. Mint az a cikk elején említésre került a tó eutrofizációja túl gyors, s ez nem csak természetes folyamat 
következménye, hanem az antropogén hatásoké is. Tervszerű természetvédelmi kezeléssel egy kívánt állapot elérhető, sőt fenntartható. A tó mai vízszegény 
állapotában a lebegő hínárzóna szinte hiányzik, a nádas erőteljesen terjeszkedik, a környékén lévő tölgyes degradált. A láprét kialakulásához nincs elég hely.  

Mégis, mint minden vizes terület, értékes - itt meg az egyetlen -, ráadásul egy országosan is védett terület része. Értékes a Sár-hegy földtani szempontból, 
botanikai és zoológiai kutatások során kimutatott fajai révén, melyek felsorolása e cikkben lehetetlen. Mivel a Sár-hegy domborzata, magassága, lejtőviszonyai, 
és talaja alapján a Mátra hegység része, éghajlata, növényzete és állatvilága viszont átmeneti jellegeket mutat az alföldi és a hegyvidéki elemekkel és ennek 
megfelelően nagy a hegyen található élőlények fajgazdagsága. A hozzáértők szemével tekintve egy „kincsessziget”, tekintsünk rá így, bánjunk vele ehhez méltón, 
lelkiismeretesen, a jelen generáció felelősségével. 

 Földessy Mariann, biológus 

 
*A víz feldúsulása nitrogénvegyületekben, ami az algák és magasabb szintű növények felgyorsult növekedését okozva felborítja a vízben lévő szervezetek 
egyensúlyát és rontja az adott víz minőségét 
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KÖRNYEZETÜNK VÉDELMÉBEN! 
 

A használt szárazelemeket a részönkormányzatnál és az óvodánál elhelyezett Veszélyes Hulladék  Gyűjtőkben lehet elhelyezni, a lejárt 
szavatosságú gyógyszereket pedig a patikában gyűjtik be. 



Sir David Attenborough és a magyarországi erdész-internet 
 

David Attenborough munkásságát aligha kell bemutatni az Erdészeti Lapok olvasóinak. Könyvei és filmjei a természettudományos és néprajzi 
ismeretterjesztés egészen új színvonalát vezették be a köztudatba. Sir David (munkásságának elismeréseként II: Erzsébet  1985-ben ütötte lovaggá) 79 éves 
korában is jó egészségnek örvend és aktívan munkálkodik. Jelenleg éppen egy rovarokról szóló filmsorozaton dolgozik. Ennek munkálatai kapcsán, június első 
felében töltött egy hetet Magyarországon. A filmezés első számú célja a kérészrajzás, vagy tiszavirágzás megörökítése volt. Ezen túl boglárkalepkék, illetve 
hangyák sajátos kapcsolatát is filmre vették. A látogatás harmadik célja a Dryocosmus cerriphilus nevű gubacsdarázs gubacsának filmezése volt. A faj gubacsa 
kizárólag cser rügyein fordul elő. A gubacs felületén magas cukortartalmú mézharmatot választ ki, mellyel hangyákat csalogat magához. A mézharmatot 
fogyasztó hangyák cserében védelmezik a gubacsot és minden rovart elűznek róla. Többek között azokat a parazitoidokat is, melyek lárvái a gubacsdarázs lárváin 
élősködnének. Ez utóbbi téma kapcsán volt módom munkájukhoz kapcsolódni, illetve személyesen találkozni David Attenborough-val, aki pontosan olyan, mint 
amilyennek filmjein látszik. Nyílt, érdeklődő, közvetlen és barátságos. Mint ahogyan a filmezés után kiderült, szívesen megissza a jó magyar vörösbort is. 

A személyes találkozás élményén túl a filmezés két fontos tanulsággal is szolgált számomra. Az egyik az, hogy kicsiny országunkban is van még bőven 
megőrzendő természeti csoda. Olyan, amit a világ minden táját bejárt David Attenborough is érdemesnek tart arra, hogy filmsorozatában szerepeltessen. Hát jól 
vigyázzunk rájuk! 

A másik – mely az általam erdész-internetnek nevezett jelenség hatékonyságával kapcsolatos- némileg hosszabb magyarázatot igényel. A filmezést 
megelőző napon Rezi határában ténykedtünk, amikoris kiderült, hogy szükségünk lenne egy legalább 3 m-es, kétágú létrára. Kis híján elindultunk, hogy más 
lehetőség híján Keszthelyen vásárolunk egyet. De hogyan szállítsuk, hiszen a kocsin nincs tetőcsomagtartó? Elhatároztam, hogy vásárlás helyett csatlakozni fogok 
az „erdész-internetre”. Ennek első lépéseként végiggondoltam, hogy van-e ismerősöm a közelben? Eszembe jutott, hogy Horváth Iván barátom Gyenesdiáson 
lakik. Csakhogy az ő telefonszámát nem tudtam. Egy telefon Kecskemétre Szabó Gábornak, aki SMS-ben elküldte Iván telefonszámát. Egy hívás Ivánnak, akinek 
ugyan nincs ilyen létrája, de megígéri, hogy szerez. A hívás után 47 perccel jelenik meg a tett színhelyén a nélkülözhetetlen létrával. A 47 percbe még az is 
belefért, hogy egy kicsit eltévedjen…. 

Másnap reggel éppen Sümeg belvárosán autóztunk át, amikor a film producere felhívott, hogy az eredeti tervektől eltérően Land Rover-ük még sem tud ma 
Rezibe jönni. Ez annyiban jelent problémát, hogy ennek a tetején, illetve motorházán állva csodálta volna meg David Attenborough a mi gyönyörű gubacsunkat. 
„Talán a minket kísérő Peer Laci Mitsubishi pickup-ja is megfelelne, már ha vastag pallóból állványt tudnánk barkácsolni a platójára” – merült fel bennem a 
gondolat. Index jobbra, megállás Sümeg közepén, rövid eszmecsere, majd egy egy kurta hívás Laci éppen lemerülni készülő telefonjáról. Innen számítva 17 
percen belül jelent meg egy segítőkész sümegi fűrészüzem tulajdonos, aki újabb 20 perc elteltével megfelelő mennyiségű és vastagságú, méretre vágott pallóval 
látott el minket. Sir David ezeken a pallókon szemlélte a filmezendő gubacsot, és kóstolta meg a rá jellemző természetességgel a gubacson lévő mézharmatot. E 
két kis epizód tanulsága számomra meglehetősen egyértelmű. Nevezetesen az, hogy az erdész-internet, az emberi, baráti kapcsolatok, a segítőkészség, a szakmán 
belüli összetartás sokkal többet ér, mint a számítógépes Internet. Mondom ezt annak ellenére, hogy az utóbbit is rendszeresen, szívesen és megelégedéssel 
használom. 

Amikor később elmeséltük Attenborough-nak az erdész-internet fentebb vázolt működését, jót nevetett, és elismerő szavak mellett mondott köszönetet: 
Thanks for your kind help! Long life and happines hungarian foresters ! Köszönet a szíves segítségért! Hosszú életet és boldogságot magyar erdészek! 

A "Life in the Undergrowth" című 5 részes filmsorozatot 2005. decemberében Nagy Britanniában bemutatták. Remélhetőleg magyar nyelvű változatát is 
hamarosan láthatjuk. 

 Csóka György 
 

Iskolatej és környezetvédelem 
 
Érdekes cikket olvastam minap. Szeretném Önökkel megosztani, mert a 

lényege tanulságos. Hogyan lesz egy jó kezdeményezésből öngól? Lássuk! 
1998-ban Torgyán József miniszter javaslatára az ország iskolásai naponta 2 dl 

tejet kapnak „ingyen”, állami finanszírozásból. Bár szerencsére nagyon sokan nem 
szorulnak támogatásra, tekintettel a lakosság kétségbeejtő táplálkozási szokásaira 
és egészségi állapotára, a szándék kiváló. A gyerekek iskolatej-ellátása azóta is 
folyamatos, bár van, ahol a diákok nagy része nem hajlandó elfogyasztani. 

 A gyerekek  2 dl-es alumíniumfedeles polipropilén poharakban kapják a tejet.  
Az időközben módosított közoktatási törvény (2003. évi LXI. tv.) szerint „az 
iskola nevelési programjának részeként el kell készíteni az iskola egészségnevelési 
és környezeti nevelési programját”. A tények alapján sajnos megállapítható, hogy 
az állam azzal „segíti” az általuk is szorgalmazott („fontosnak tartott”) 
környezetvédelmet és a környezeti nevelést, hogy környezetszennyező, 
környezettudatosság- romboló csomagolásban küldi az iskolatejet. A Hulladék 
Munkaszövetség részéről Kalas György felajánlotta a szervezet segítségét a 
tejakció „környezetbarátabbá” tételéhez: bádogkanna vagy üveges tej formájában. 
Ellenkező esetben a műanyagpoharak visszagyűjtésének megszervezését ajánlotta 
fel. Az ajánlatot teljesen figyelmen kívül hagyták. „A környezetvédelem 
semmilyen szinten (szállítás, keletkező hulladékok) nem játszik szerepet.”  

Érdemes elidőzni a 2 dl-es alumíniumfedeles polipropilénpohár mellett, 
végiggondolni, milyen terheket rak hazánk költségvetésére és környezetére az 
állam azzal, hogy e megoldás mellett döntött.  
Kezdjük az alumíniumfedéllel, amely a kis mérete miatt jelentéktelennek tűnhet. 1 
db alumínium fedél tömege 0,36 g, a 2004/2005-ös tanévben 890551 általános 
iskolás tanuló volt az országban, a tanév 181 tanítási napból áll. Összeszorozva e 
három értéket 58028303,16 g = 58028,30316 kg értéket kapunk, vagyis az ország 

általános iskolásainak iskolatejjel való ellátásához csupán a fedelek biztosításához 
kereken 58 tonna alumíniumra, értékes könnyűfémre van szükség évente! És ezt az 
anyagmennyiséget a szeméttelepekre küldjük, ahol haszontalanná válik, és további 
költségeket okoz! Ez az esztelenség nem elkerülhetetlen!  
1 t alumínium előállításához 4–5 t bauxitra, 15000 kWh elektromos áramra (1,3 t 
barnaszén) van szükség, és 2–3 t vörösiszap keletkezik. A bauxit bányászata súlyos 
természet- és környezetkárosítással jár, Földünk érckészletei pedig végesek. (Pl. a 
Dunántúli-középhegységben folytatott bauxitbányászat maradandó természeti 
károkat okozott, a több méteres karsztvízszint-csökkenés miatt különleges értékű 
lápok és mocsarak mentek tönkre.)  
A polipropilénpohár ugyanerre a sorsra jut. 1 db 2 dl-es PP-tejespohár tömege 5,15 
g, a 2004/2005-ös tanévben 890551 általános iskolás tanuló volt az országban, a 
tanév 181 tanítási napból áll. Összeszorozva e három értéket 830127114,65 g = 
830127,11465 kg értéket kapunk, vagyis az ország általános iskolásainak 
iskolatejjel való ellátásához a poharak biztosításához kereken 830 t szeméttelepre 
kerülő polipropilénre van szükség évente. Úgy gondolom, ez a pazarlás értelmetlen 
és szükségtelen, akkor is, ha sajnos a csomagolóanyagok zöménél ugyanez folyik. 
Így juttattuk Földünket környezeti válságba, hiszen a pocsékolás hosszú ideje tart, 
szinte minden téren jellemző és gyorsuló ütemű. De mindez akkor válik igazán 
visszássá és ellentmondásossá, ha tudjuk, hogy az iskolákban egyidejűleg kötelező 
jellegű környezeti nevelési program is van, ahol a gyerekeket 
környezettudatosságra kell nevelnünk… 

 

ABASÁR ÉS VIDÉKE TAKARÉKSZÖVETKEZET - HIRDETMÉNY 

Lakossági és vállalkozói bankszámlák akciós kamatai 2006. május 8-tól. 
Fix kamatozású hónapra lekötött betétek: EBKM 

1 hóra történő lekötés esetén 5,8% 5,9 
2 hóra történő lekötés esetén 6% 6,04 
3 hóra történő lekötés esetén 6,2% 6,22 
 

Szobóczky Tamásné,. testnevelőtanár 

KÖRNYEZETVÉDELEM 
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Skatepark* sztori 
 

Nem is tudom, hol kezdjem. Talán ott, hogy még régen volt egy álmom, ami egyszer csak beteljesült, de amilyen könnyen jött, olyan könnyen el is tűnt. Ez az 
álom számomra egy mátrafüredi „bicós” park volt.  

Tavaly nyár közepe felé tudtam meg, hogy a régi teniszpályára tették a gyöngyösi elemeket. Ezután egy jó hónap volt, míg használható állapotba hoztuk őket, 
majd közös megegyezés alapján elhelyeztük a betonra a funboxot és a piramist, no meg a többi kisebb- nagyobb csövet és kidobót. Másnap egy megnyitó park 
versenyt élvezhettek az oda látogatók. Majd szépen minden elcsendesedett és az őszi napsütéses szép napokon a gyöngyösi deszkás és bmx-es haverjaimmal 
koptattuk a parkot. Eljött a tél ideje és egyre gyakrabban esett az eső. Azért, hogy megóvjuk a parkunkat a különböző környezeti hatásoktól, télire betakartuk 
fóliával. Majd szép lassan a tél is elmúlt és újra elindult a fejekben a gondolat, hogy de jó lenne Mátrafüreden egyet bringázni vagy gördeszkázni. De eddigre már 
kiderült, hogy ami nekünk jó, az másoknak nem biztos, hogy ugyan olyan jó. Sajnos korlátozásokat kellett bevezetnünk a deszkásokkal szemben, mert túl 
hangosnak bizonyultak. Ezek után már a bringásokkal szemben is korlátozást kellett bevezetni, mert az is hangosnak bizonyult. Így szép lassan az álmom 
rémálommá vált.  

Volt egy hely ahová kijárhattam bringázni, de ez nem tartott sokáig. 
A probléma a hangzavar volt. Amit részben megértek. Nem kellemes csattogás mellett lakni. De mi nem egész nap deszkáztunk és „bicóztunk” ott. Nekünk is 

volt iskola, munka vagy bármi más, ami miatt csak bizonyos időközönként tudtunk hódolni szenvedélyünknek. Ez nem azt jelenti, hogy este mentünk volna oda 
„bohóckodni és csörömpölni”. Általában 13 és 18 óra között üzemelt a park hétköznaponként, hétvégenként pedig mikor hogy. Viszont mindig megkaptuk, hogy 
„itt nem lehet a környéken pihenni” stb… Csak azt nem értem, hogy ha valaki reggel elmegy dolgozni és 17-18 órára hazaér, akkor miért zavarta a mi sportunk. 
Vagy hétvégén mi volt a gondja, ha egy fűnyíró is körülbelül olyan hangos, mint mi.  

Miért nem lehet a fiataloknak sportolási lehetőséget nyújtani? Miért csak focipályát és hasonlókat építenek? Az extrém sportok hazánkban is egyre előrébb 
törnek és egyre népszerűbbek. Ezek után inkább el kellene fogadni és lehetőséget kéne teremteni, nem pedig ellehetetleníteni minket, mert sosem fogjuk föladni! 
Sokan mondják azt, hogy a fiatalok ne járjanak diszkóba és ne kábítószerezzenek, hanem sportoljanak. De hogyan, ha nincs lehetőségünk? 

                                                                                                                           Jurecska Mátyás 
 
*skatepark: magyarra fordítva gördeszkás parkot jelent. Így nevezik az olyan (gördeszka, görkori és bmx) parkokat ahol a sportolók különböző elemeken 

(ugratók, ívek, dobozok, csövek) sportolhatnak. 
 

Kineziológia 
 Beszélgetés Salgáné Kósik Anikóval 

 
Mit jelent a kineziológia és mióta ismerjük? 

A szó jelentése: az izom működésének vizsgálata, amelyet 1964-ben 
egy amerikai orvos, Dr. George Goodheart dolgozott ki, de már az 
ókorban is alkalmazták afrikai törzsek. 
Milyen helye van ma az egészségügyben a kineziológiának? 

Az egészségügy része lett. Ma már választható gyógymód a 
természetgyógyászatban, amelynek jogi helyzetét 1977-ben a Népjóléti 
Minisztérium szabályozta. Jelenleg több kineziológus van 
Magyarországon, mint a világon összesen, ami jól jelzi, hogy súlyos 
gondok vannak az emberek lelkében. 
Milyen ágai vannak és hol sajátítható el?  

Csak néhányat említenék példaként: az Edu kineziológia (tanulási 
nehézségben segít), a Touch for healt (gyógyító érintés), a One brain 
(három az egyben, az érzelmi problémákkal foglalkozik). Jómagam ez 
utóbbit művelem. A képzés az Egészségügyi Továbbképző Intézetben 
folyik és három  vizsgából - egészségügyi, természetgyógyászati és 
szakvizsgából - áll.  
Mi történik a kineziológusnál? 

Először beszélgetés, azután izomtesztelés, majd a korrekció (oldás) 
következik, amelynek az eszközei lehetnek: pedagógia, pszichológia, a 
kínai orvoslás lehetőségei (akupresszúra). Keresünk egy életkort 
(korregresszió) az adott problémával kapcsolatban, amikor valamilyen 
esemény történt velünk, amihez egy negatív érzelem kapcsolódott. Az 
oldás során erről az eseményről le lehet választani ezt a negatív érzést és 
képesek leszünk tovább lépni. 
A korregresszió során megváltozott tudatállapotban hívjuk elő a 

lecsúsztatott élményeket? 

Nem, az oldás során teljesen tudatos állapotban, egyszerűen 
emlékezni fog a páciens. 
Mikor forduljunk segítségért? 

Amikor az életünk valamely területén nem tudunk tovább lépni, 
elegünk van a helyben topogásból, de készen állunk a változásra. 

A kineziológia – csak úgy, mint a betegség - tükröt tart elénk; 
megmutatja, mit kell másképp csinálni. A gyógyulás tőlünk függ. Az 
egészség kulcsát mindenki a saját zsebében hordja, hiszen nem 
emberfeletti, hanem emberi lehetőségről van szó. 

  R.G. 
 

Kék hírek 
 
Május elején kiemelt közúti ellenőrzés volt a 24-es úton, főként a motorosokra fókuszálva, amelynek során egy hamis forgalmi engedély volt. Ennek kapcsán 

ismeretlen tettes ellen indult nyomozás okirattal való visszaélés miatt. 
2005-ben 23 bűneset jutott a hatóság tudomására. Ezek főként vagyon elleni bűncselekmények voltak, ebből 6 esetben ismertté vált a tettes. Országos 

viszonylatban ez jó felderítési mutatónak számít. 
A polgárőrség szervezés alatt áll Mátrafüreden - aktív fiatalok részvételével -, ami növelni fogja településünk közbiztonságát. 
A Hanák Kolos Általános Iskola akadályversenyén - a drog TOTÓ-ban  - aktívan, és ügyesen működtek közre a gyerekek.  
A Kék hírek ezentúl rendszeresen ad tájékoztatást településünk közbiztonságáról. 

  Varga Ferenc 
 

Óvodai Híradó 
 

Március 28.: Öreg néne őzikéje az egri színházban 
Április 24.: A Föld Napján vetélkedő Gyöngyösön (5 fős csapat). 
Április 25.: Közlekedési Nap Gyöngyösön. 
Április 26.: Föld Napja - Interaktív színház - Gyöngyösön. 
Május 8.: Anyák Napja az óvodában és a Villa Rosa-ban. 
Május 10.: kirándulás Budapestre az állatkertbe és a cirkuszba. 
Május 29.: zeneóvoda évzáró. 
Május 30.: angol évzáró. 

Június 12.: óvodai évzáró. 
Június 13.: a Gyógyszerészek Napján a mátrafüredi gyógyszertárba 
látogattunk, ahol ajándékokat kaptak a gyerekek. 
Június 14.: az állatsimogatóban voltunk Gyöngyösön. 
Június 15.: a mátrafüredi Film félhéten mesejátékot adtunk elő. 
Június 20.: kirándulás a jászberényi állatkertbe. 
A kirándulásokat a jótékonysági bál bevételéből fizettük a gyerekeknek. 
Óvodai hírekkel legközelebb szeptemberben jelentkezünk. 

Tasi Józsefné, vezető óvónő 
 

Zöldhulladék - szállítás: Július 21, Augusztus 18, Szeptember 22, Október 6, Október 20, November 24, December 8. 
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Krisztus Teste és Vére ünnepe 
 

A pünkösd utáni második vasárnapon ünnepli Isten földi népe Úrnapja ünnepét. Ezen a napon az Oltáriszentséget ünnepli az egyház. Kötelező - piros betűs - 
ünneppé 1264-ben IV. Orbán pápa tette földije, Lüttichi Szent Julianna (†1258) hatására, aki egy látomásban a teliholdat látta, melyből egy darabka hiányzott. 
Julianna a látomását úgy értelmezte, hogy a Hold az egyházi évet (!) jelképezi, amelyből valami hiányzik, mégpedig az Oltáriszentség ünnepe. Az ünneppé 
nyilvánítás közvetlen előzménye a híres, Raffaello által is megfestett bolsenai csoda volt. A pápa épp Orvietóban időzött, amikor hírül vitték neki, hogy a közeli 
Bolsenában az ostya a pap kezében úrfelmutatáskor vérezni kezdett. ( L. Nagy Szent Gergely hasonló nagycsütörtöki csodáját.) A pápának maga felé hajlott a 
keze: Úrnapja időpontjának megválasztásával saját nevét - névünnepét - is fényesebbé tette.  

Az ünnep fő eseménye a körmenet, amelyen körülhordozzák az Oltáriszentséget. A körmenet útvonala mentén négy oltárt állítanak fel az ott tartandó rövid 
szertartás (evangélium - éneklés és áldás) céljára. (E sajátságok arra vallanak, hogy a "szentostya" útvonala a Nap éves pályáját jelképezi, amelynek csúcspontján 
a Nap épp anyja, a Tejút "karjai közt" tartózkodik. Úrnapja ebbe az időszakba esik.) Az oltárok fölé lombsátrat emelnek, a földre, a tovahaladó Oltáriszentség elé 
rózsaszirmot szórnak. A virágszőnyeg - másutt széna és illatos füvek terítik be a körmenet útvonalát - és a díszítésre szolgáló zöldágak varázserejű 
szentelményeknek számítottak; hasonló hatást tulajdonítottak nekik, mint más ünnepek "megszentelődött" növényeinek (főleg betegség és villámcsapás ellen 
varázsoltak velük). Az Oltáriszentséget a talpas szentségtartóban, más néven úrmutatóban (latin: monstrantia) hordozzák körül, s abban teszik ki ünnepélyes 
szentségimádásra is. Ez a vallásgyakorlat is a XIII. században keletkezett. 

Vegyük gyakran, lehetőleg minden szentmisén tiszta lélekkel magunkhoz Krisztus testét, mely éltet, táplál, erőt ad küzdelmeinkhez, és átformál Jézus szívéhez 
hasonlóvá! 

 Soós Tamás, káplán 
 

Korunk zenéje 
 
Nehéz lenne felsorolni korunk zeneművészetének irányzatait. A legalapvetőbb megkülönböztetést a komoly- és könnyűzene közé teszik, mint korábban az 

egyházi és világi zene esetében tették. Napjaink zenéje szinte átláthatatlan, hiszen valójában minden zeneszerző más stílusban komponál. Nagyvonalakban 
besorolható bizonyos kategóriákba minden zene, pl.:posztmodern, minimal-art, szeriális zene, aleatória, stb... ez azonban túl nagy jelentőséggel nem bír. Az 
embernek mégis szüksége van arra, hogy el tudja helyezni a hallott művet valamelyik "fiókba". Gyakran hallom kortárs zenei koncerteken az olyan vélemenyeket, 
hogy "ez a darab olyan Bartókos volt". Az is igaz, hogy kikerülhetetlen az előző korok nagy mestereinek hatása. Hiszen a zene olyan, mint egy nagy növény, 
melynek rügyei az előző évek hajtásaiból fejlődnek ki. Igaz ez akkor is, ha tudjuk, hogy sok esetben a kor eszméivel szembefordulva született valami új. A 
forradalmi zeneszerzőkre éppúgy hatással voltak a korábbi nagy mesterek, mint az un. konzervatívakra. Nem hiszek tehát abban, hogy a zene állandóan 
újjászületik, sokkal inkább gyarapszik, fejlődik. Az pedig, hogy ilyen sokféle, hűen tükrözi korunkat, mivel zavaros életünkben a sok-sok egyéniségen  van a 
hangsúly, nem pedig azoknak a világba való harmonikus beillleszkedésén. Aktuális kérdés, hogy van-e tovább, vagy a zene már kimerítette önmagát? Ha az 
önpusztító emberiségre, a kortárs zene általánosan negatív megítélésére, az elüzletiesedésre gondolok, akkor félek, igaza lesz A. Honeggernek, és a zeneművészet 
megszűnik. Zene nélkül azonban elképzelhetetlen az élet, és a jelen olyan nagyszerű komponistái, mint Arvo Pärt , Steve Reich és Ligeti György hitet adhat 
mindenkinek, hogy a zene világa csodálatos, hatalmas és végtelen.  

 Simon Dávid 
 

Könyvajánló 
 

Schäffer Erzsébet a Nők Lapja illusztris újságírója sajátos műfajt teremtett, amely ötvözi a riport, a tárcaírás és a novella hagyományait. Az Egyszer volt című 
könyve találkozások közismert és olyan hétköznapi emberekkel, akik szembe jönnek velünk az utcán, vagy éppen mellénk ülnek le a buszon. Ezek az emberi 
sorsok örömökről, tragédiákról szólnak az érzelmi rétegezettség sokszínűségével, megmutatva a bizalom és az odafordulás varázslatos erejét. 

 Schäffer személyiségéből sugárzik a szeretet, ami megnyitja az emberek lelkét, és mernek őszinték lenni. Lázár Ervin írta róla:" olyan erővel áramlik belőle a 
bizalom, hogy szabaddá teszi az embert".  

Schäffer Erzsébet örömmel elfogadta a Benei  Krónika  meghívását Mátrafüredre, amelyre a jövő év elején (januárban) kerül sor. 

 Rostás Gabi 
A könyvajánlóhoz írt gondolata:  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Programajánló 
 

Tervezett programok késő ősztől a téli hónapokig: irodalmi estek, fotókiállítás; egészség délután Faragó doktorral és Mező Erikával; hangversenyek; Salgáné 
Kósik Anikó kineziológus előadása; író - olvasó találkozók, amelyeknek az elegáns, mediterrán hangulatú Villa Rosa ad otthont. 
Ugyancsak a Villa Rosa-ban református istentisztelet - minden második  kedden -  délután 16 órától (június 27, július 11, július 25, augusztus 8....stb.), amelyen a 
mátrafürediek is részt vehetnek. (Üdülősor út. 58.) 
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